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a r m a n m e l i . i r سخنگوی قوه قضائیه :  

 اتهامات متعددی
 متوجه مهرشاد سهیلی است

   شکایت خانواده بیماران پروانه ای
 علیه ۳۰ نفر در آمریکا

گفت وگــو
جلال خوش چهره در گفت وگو با »آرمان ملی«:    

بسته سیاسي ايران امیدوار كننده است 
   اقتصاد ایران در انتظار نتایج وین است

   بهبود وضعیت اقتصادی پس از توافق یک مطالبه 
جدی است

آرمان ملی: سخنگوی قوه قضائیه از طرح 
دعوا علیه ۳۰ نفر از اشخاص حقیقی و حقوقی در 
آمریکا توسط خانواده بیماران پروانه ای خبر داد. 
ذبیح ا... خداییان در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه 
با توجه به فوت پدر بابک خرمدین، پرونده به کجا 
رسید؟ مجازات مادر بابک خرمدین چه شد؟ گفت: 
برای پرونده این شخصی که در زندان فوت شد، 
قرار موقوفی تعقیب صادر شد، ولی همسرش به 
اتهام معاونت در سه فقره قتل تحت تعقیب است 
و پرونده اش منتهی به صدور کیفرخواست شده و 
در حال ارجاع به دادگاه است. شخصی که فوت شد 
هم متهم به سه فقره قتل عمدی بود. اهم اظهارات 

سخنگوی قوه قضائیه در ادامه آمده است: 
  مهرشاد سهیلی هنوز تحت تعقیب دادسرای 
عمومی و انقلاب قم است و با اعطای نیابت قضائی 
نسبت به دستگیری او اقدام شد و اتهامات متعددی 
متوجه این شخص است و با صدور قرار تامین 
به دلیل عجز از تودیع وثیقه در بازداشت است و 
چند نفر هم به عنوان مظنون و مطلع دعوت شدند 
ولی به غیر این شخص هنوز کسی بازداشت نیست. 
*انتشار فیلم و یا عکس و قضایایی که منجر 
به جریحه دار شدن و ناراحتی مردم می شود در 
رسانه ها ممنوع است و لازم است پیشگیری شود 
و دستگاه قضائی قطعا با این موضوعات برخورد 
قاطع دارد. اخیرا هم دیدید که هیات نظارت 
برمطبوعات با اقدام به موقع تاثیر گذار شد و طبیعتا 
اگر پیشگیری شود نیازی به تشکیل پرونده نیست. 
همه کسانی که در رسانه ها هستند باید این موارد را 
رعایت کنند و از انتشار مواردی که موجب تشویش 

اذهان عمومی می شود خودداری کنند. 
  چند پرونده در رابطه با رمز ارزها در قوه 
قضائیه داریم ولی چون این پدیده در کشور تعیین 
تکلیف نشده، رئیس قوه قضائیه از باب پیشگیری 
به بانک مرکزی و متولیان امر تذکری در رابطه 
با تعیین تکلیف داد که متولیان می خواهند چه 
اقدامی در رابطه با رمزارزها داشته باشند. ما نباید 
منتظر باشیم مشکلی در جامعه ایجاد شود و 
بعد چاره ای کنیم. در سازمان بازرسی هم قبلًا 
هشدار های لازم را به مسئولان دادیم و متولیان هم 

مشغول بررسی این موضوع هستند. 
  نسبت به آزاد سازی سواحل اقداماتی انجام 
شد و در همین مدت کوتاه بخش هایی از جنوب 
و شمال کشور و بستر رودخانه کرج آزاد شدند و 
بسیاری از دستگاه های دولتی اقدام به تخریب 
بناهای موجود در سواحل کردند که این روند 
همچنان ادامه دارد. این اقدام نشان می دهد وقتی 
دولت و قوه قضائیه همگام باشند کارها به درستی 

پیش خواهد رفت. 
  آخرین وضعیت دادگاه های رسیدگی به 
اتهامات شارمهد و حبیب فرج ا... چعب : جریان 
محاکمه این دو گروهک تروریستی علنی است 
و مردم شاهد آن هستند. یکی از این پرونده ها که 
به ریاست قاضی صلواتی در حال رسیدگی است 
مربوط به جمشید شارمهد است. متاسفانه این 
گروهک اقدام تروریستی زیادی در کشور انجام 
داد که یکی از آنها مربوط به بمب گذاری حسینیه 
شیراز بود و انفجار در کفشداری حرم امام راحل 
و آتش سوزی در یکی از هتل های تهران هم از 
دیگر اقدامات این گروهک است. این شخص تبعه 
کشورهای غربی )آلمان( است و تحت حمایت 
کشورهایی است که دم از حقوق بشر می زنند. 
همچنین در شعبه ۲۶ دادگاه انقلاب پرونده 
گروهک حرکه النضال را داریم که سرکردگی آن 
بر عهده چعب است. بمب گذاری در ادارات مختلف 
خوزستان از جمله اقدامات این گروهک است و این 

شخص هم تابعیت سوئد را دارد. 
  زمانی که مقام معظم رهبری مسئله ای را 
می گویند، باید تمامی دستگاه ها به آن توجه کنند. 
مسئله گرانی موضوعی است که باید سامان دهی شود 
اما تنظیم بازار و قیمت گذاری بر عهده دولت است و 
این دولت اهتمام لازم را در این خصوص دارد و اگر 
چنانچه در بخشی از کالاها شاهد گرانفروشی باشیم 
تعزیرات که جزئی از بدنه دولت است، وظیفه پیگیری 
این موضوع را دارد. همچنین سازمان حمایت از مصرف 
کنندگان و وزارت صمت هم در این رابطه وظایفی را 
برعهده دارد. دستگاه قضائی هم همکاری های لازم را با 
دولت و تعزیرات دارد، ولی مواردی ممکن است مربوط 
به گرانی های کلان یا احتکار کلان باشد که این موضوع 

در صلاحیت دادگاه های انقلاب است. 
  هم ریاست قوه قضائیه و هم ریاست جمهور 
بارها تاکید کردند که ایرانیانی که قصد بازگشت 
به وطن را دارند، می توانند به کشور برگردند و در 
داخل کشور سرمایه گذاری کنند. تاکیدات اخیر 
رئیس قوه قضائیه هم در همین رابطه بود که فریب 
برخی از افراد که آنها را تهدید می کنند نخورند. 
در طول زمان دیدیم که برخی از افراد هستند 
ایرانیان خارج از کشور را می ترسانند که اگر به 
ایران برگردید پرونده برایتان تشکیل می شود 
و بسیاری از این افراد در ایران اموالی دارند که 
این دلالان اموال آنها را به نام خود می کنند. این 
افراد وکالتنامه هایی برای پیگیری اموال از سوی 
ایرانیان خارج از کشور می گیرند، اما نهایتاً اقدام به 

کلاهبرداری می کنند. 
  انتشار شهادت یک مأمور ناجا و کشته شدن 
زن اهوازی: انتشار این تصاویر و یا فیلم ها در فضای 
مجازی در رسانه ها ممنوع است. فضای مجازی 
متولیانی دارد و متولیان فضای مجازی باید آنها 
را رصد کند و مواردی که موجب جریحه دار شدن 
افکار عمومی می شود و مشاهده آن تصاویر بار روانی 
دارد را نباید اجازه داد در فضای مجازی پخش شود 
چنانچه پیشگیری صورت نگیرد دستگاه قضائی چه 
با کسانی که منجر به این می شوند که فضای مجازی 
رها شود و چه کسانی که موجب جریحه دار شدن 

عفت عمومی می شود، برخورد می کند. 
  پرونده کرسنت با صدور کیفرخواست به 
دادگاه ارسال شده و استعلاماتی از برخی دستگاه ها 
صورت گرفته که پاسخ آنها واصل نشده و در آینده 
به محض تکمیل پرونده، جریان محاکمات آغاز 

می شود.

گـــزارش

آرمان ملی – مطهره شفیعی: بالاخره 
سکوتش را شکست، مردی که تصور می شد در 
کابینه سیزدهم در جایگاه معاون اول باشد که 
نشد. پس از آن این احتمال داده شد که حتما 
وزیر امور خارجه است اما باز هم رئیسی حاضر 
به پذیرش جلیلی در کابینه نشد. سعید جلیلی 
اما از مواضعش کوتاه نیامد و همان طورکه گفته 
بود دولت در سایه تشکیل خواهد داد. مهم ترین 
موضوعی که در این روزها نام جلیلی را پررنگ 
کرده، نامه ۲۰۰ صفحه ای خطاب به مقامات 
کشور بود که گفتند این نامه را سعید جلیلی در 
انتقاد به مذاکرات برجامی نگاشته است. آنطور 
که ایسنا منتشر کرد، سعید جلیلی در این نامه 
صراحتا مخالفت خود را با مسیری که در حال  
حاضر در حال طی شدن است، اعلام کرده و 
گفته است ایران باید از برجام خارج شود. طبق 
نسخه تجویزی او، در گام بعدی، طرف های دیگر 
برجام برای پیگیری سازوکار ماشه و بازگرداندن 
تحریم های اصلی هسته ای به مشکل حقوقی 
خواهند خورد و نیازمند مراجعه به شورای امنیت 
سازمان ملل متحد خواهند شد. طبق گفته های 
این منبع آگاه، جلیلی پیش تر و قبل از ارسال این 
نامه، تماس های خود را با حسین امیرعبداللهیان، 
وزیر امورخارجه، و علی باقری  کنی، معاون 
سیاسی او و رئیس هیات مذاکره کننده ایران 
در مذاکرات احیای برجام در وین، داشته و در 
تلاش برای اقناع آنها ناکام مانده است. پس از این 
بوده است که جلیلی در این مرحله سراغ نامه به 

رهبری رفته است.
  حامی برجام شد!

اما روز گذشته سعید جلیلی سکوتش را پایان 
داد و اظهارات قابل تاملی داشت. او در این نامه 
خود را حامی برجام معرفی کرده که پذیرش این 
ادعا با اظهارات و مواضع قبلی او همخوانی ندارد. 

سعید جلیلی در سخنرانی خود با عنوان پشت 
خیمه دشمن در حسینیه جماران درباره برخی از 
اخبار نسبت به نامه منتسب به او در نقد مذاکرات 
برجام گفت: می گویند فلانی صد صفحه یا ۲۰۰ 
صفحه نامه نوشته است، اما چرا چنین فضایی 
اکنون طراحی می شود؟ من که قبلا گفته ام برجام 
سند طلبکاری ملت است و در دانشگاه باید برجام 
خوانی راه بیفتد. اما مگر صحنه ما این مسائل 
است. وی گفت: من همیشه مکاتباتی داشتم و 
وظیفه خود می دانم نظراتم را بیان کنم دولت 
قبل در پایان دوره خود گزارشی درباره برجام 
داد من آن را بررسی کردم و مواردی که با واقعیت 
مطابقت نداشت بیان کردم. این نامه مربوط به ۶ 
ماه پیش و در نقد گزارش دولت قبلی در زمینه 
دستاوردهای برجام بود. البته این مسائل ارزش 
پرداختن ندارد. جلیلی که دیروز ادعا کرده موافق 
برجام است و توصیه به برجام خوانی کرده است، 
باید اظهارات گذشته اش را به یاد بیاورد مانند 
زمانی که گفت: »از ابتدا با برجام مخالف بودم. 
همان زمان به آقای رئیس جمهور نامه نوشتم؛ 
آن را رسانه ای هم نکردم. گفتم به نظر ما می رسد 
که به این توافق ایرادات جدی وارد است. نه آنکه 
بگذاریم بعدا که خطاها رو شد بیاییم و بگوییم. 
همان زمان برخی از دوستان می گفتند حالا که 
مردم از برجام خوششان می آید ما چیزی نگوییم. 
چرا نگوییم؟ شما نسبت به آینده کشور وظیفه 
دارید.« ۲۲ مهر 97 هم گفته بود: »در برجام 
وقتی هنوز توافقی انجام نشده بود فهمی داشتیم 
که برجام فرجامی ندارد و برحسب وسع و وظیفه 

خود مخالفت را اعلام کردیم.«
  هنوز مخالف مذاکره است 

البته اظهارات جلیلی به توضیح درباره نامه 
۲۰۰ صفحه ای محدود نشد. او درباره رابطه با 
آمریکا هم صحبت کرد و مثل همیشه بر طبل 

»نه به مذاکره در هر شرایطی« کوبید. جلیلی 
دیروز گفت: »یک مقام اروپایی به من گفت 
که اگر فشاری که به ایران آمد به کشور ما وارد 
می شد، نمی توانستیم ۶ ماه مقاومت کنیم، 
اما امروز مقامات رسما اعلام می کنند فشار 
حداکثری شکست خورده است. آنها اعتراف 
می کنند آمریکا منزوی شده و دستانش خالی 
است. عنوان این برنامه یعنی پشت خیمه 
دشمن نشان از فهم درست دانشجواست که در 
واقع مستندی بر مبنای اظهارات رسمی مقامات 
آمریکا است که ایران عقب نشینی نکرده است. 
البته دشمن هر زمانی که از زور ناامید می شود 
به تزویر روی می آورد و هر زمان که پشت خیمه 
دشمن می رسید، او قرآن بالا می آورد. این صحنه 
را باید درک کرد. دشمنی که امروز به شکست 
اعتراف می کند، چاره را درتزویر می بیند. 
بنابراین نباید اجازه داد دشمن باتزویر و ابزار 
رسانه، تزویر خود را دنبال کند. تدبیر ما در برابر 
تزویر دشمن بسیار اهمیت دارد. امروز پیروزی 
ملت ما در برابر آمریکا باید درست معرفی شود 
و اجازه نداد عده ای آن را کوچک جلوه دهند.« 
این اظهارات در حالی بیان می شود که مقام 
معظم رهبری در 19 دی فرمودند: »اینکه در 
مقطعی با دشمن مذاکره، صحبت و تعامل شود 
به معنای تسلیم شدن در مقابل آن نیست، 
همچنان که تاکنون تسلیم نشده و از این پس 
نیز نخواهیم شد« علی اکبر صالحی که مدت 
زمان کوتاهی وزیر خارجه دولت احمدی نژاد 
هم بود، از مذاکرات  محرمانه ای با آمریکا سخن 
به میان آورد که با جلیلی و مصلحی هماهنگ 
شده بود. به گفته صالحی، برای نشست دوم 
با  آمریکا، »دوستان در دبیرخانه گفتند اگر 
آمریکایی ها راست می گویند بیایند در آلماتی 
ذره ای انعطاف نشان دهند.« او ادامه  داد: »لذا 

ما از آمریکایی ها خواستیم در آلماتی انعطاف 
نشان دهند؛ چون دوستان در دبیرخانه قول 
داده بودند روند کار را با  این انعطاف برای دور 
دوم مذاکرات محرمانه تسهیل کنند. صالحی 
با تاکید بر اینکه آمریکایی ها به دلیل پیغام 
وزارت خارجه در آلماتی انعطاف نشان دادند، 
اظهار کرد: »وقتی خبر  انعطاف آمریکایی ها را در 
آلماتی شنیدم، در وین بودم و خدا را شکر کردم 
و گفتم که آنها بالاخره یک بار هم که شده وفای 
به  عهد کردند. بنابراین مذاکره با آمریکا همیشه 
برای جلیلی ممنوع نبوده است و خودی هایش 

حق مذاکره داشتند. 
  صالحی چه گفته بود

لازم است قضاوت درباره اظهارات جلیلی را 
با یادآوری اظهارات علی اکبر صالحی رئیس 
وقت سازمان انرژی اتمی در سال 99 همراه 
باشد. صالحی گفت: »علت اینکه گام جلو نرفت 
این بود که آقای جلیلی سفت گرفت. آنها هم 
احساس قدرت می کردند چون دو سال بود 
صنعت هسته ای ما متوقف بود. یعنی ابتدای 
راه صنعتی شدن بودیم در حوزه صنعتی. برای 
همین غربی ها فشار می آوردند و ایشان هم 
مقاومت می کرد تا اینکه سه قطعنامه علیه ما 
صادر کردند. 18۰۳، 18۳5 و19۲9. از 8۶ که 
ایشان مسئولیت گرفت تا 89 ما سه تا قطعنامه 
گرفتیم برای همین مقاومتی که به خرج داد. 
آقای جلیلی مقداری انعطافش کم بود. یک مقدار 
که چه عرض کنم. انعطافش کم بود« بسیاری 
همانند صالحی تاخیر در رسیدن به توافقات را 
تردید افرادی مانند جلیلی می دانند که زمانی 
تصور داشت با حمایت مرحوم مصباح یزدی 
می تواند در تصمیمات دولت رئیسی تاثیرگذار 
باشد که متوجه شد اینگونه نیست و کنار گذاشته 
شده است. علی اکبر ولایتی هم ناراضی از مشی 
جلیلی گفته بود: »دیپلماسی کلاس فلسفه 
نیست که بگویید منطق ما قوی بود! آنچه مردم 
می بینند این است که شما مسئول مذاکرات 
 هستید و هیچ چیزی حاصل نشده و مدام 
تحریم ها ببیشتر شده و به مردم فشار بیشتری 

آمده است. 
  واکنش وزارت خارجه چه بود؟

در زمانی که نامه ۲۰۰ صفحه ای فاش شد، 
جلیلی ترجیح داد سکوت کند تا شاهد واکنش ها 
باشد اما شاید انتظار نداشت سخنگوی وزارت 
خارجه در نشست خبری هفتگی خود در پاسخ 
به سؤالی در خصوص جرئیات نامه انتقادی سعید 
جلیلی در خصوص مذاکرات وین بگوید: »مناسب 
است پاسخ این سؤال را از خود ایشان بگیرید اما 
می توانم بگویم ما با اجماع در حال مذاکره در وین 
هستیم و همه باید این سرمایه را پاس بدارند.« 
جلیلی باید از عرصه خارج شود و از اظهارات 
برجامی خودداری کند چرا که اطرافش خالی 

است و یک نفره نمی تواند به نبرد بپردازد.

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: 
نماینده روسیه در سازمان  های 
بین المللی گفته است که مسکو به 
دنبال به سرانجام رساندن مذاکرات 
وین درباره احیای توافق هسته ای تا 
آخر فوریه است. اولیانوف اذعان کرده است که به هر حال، 
به دنبال به سرانجام رساندن مذاکرات در اسرع وقت است 
و بهتر است این اتفاق در ماه جاری رخ دهد با این وجود 
مسکو مطلقا با تعیین ضرب الاجل های ساختگی برای به 
سرانجام رساندن مذاکرات مخالف است اما بر این باور 
است که روند مذاکرات نباید به تاخیر بیفتد. این اتفاق 
با وجود اراده سیاسی و آمادگی طرفین برای نشان دادن 
انعطاف معقول به واقعیت می پیوندد. وی که در روزهای 
اخیر به تنها منبع خبری آگاه از مذاکرات وین بدل شده 
در یک اظهارنظر دیگر عنوان کرده است که فقط 5 دقیقه 
تا رسیدن به توافق فاصله داریم. در راستای بررسی این 
مساله »آرمان ملی« گفت وگویی با جلال خوش چهره، 
کارشناس مسائل سیاسی داشته است که در ادامه 

می خوانید. 
  اظهارنظر اولیانوف در خصوص توافق در وین تا 

چه میزان به واقعیت نزدیک است؟
اولیانوف معمولا اخباری که از درون مذاکرات 
بازگو می کند، نزدیک به واقعیت است و این برخلاف 
بدبینی هایی است که مخالفین برجام تلاش می کنند به 
افکار عمومی تزریق کنند. اطلاعات بیشتر اولیانوف نسبت 
به کارشکنان سبب شده تا او بیشتر به عنوان سخنگوی 
مذاکرات وین شناخته شود. در همین راستا هر دو طرف 
یعنی ایران و آمریکا در حال انجام هر کاری هستند تا 
توافق در وین حاصل شود. به نظر می رسد که تیم مذاکره 
کننده با یک بسته سیاسی مناسب برای توافق به وین 
بازگشته و رابرت مالی نیز در مقابل عنوان کرده که مجبور 
هستند به برجام بازگردند. در دیدار مکرون و پوتین نیز 
شاهد بودیم که طرفین بر احیای برجام تاکید کرده اند و 
در همین راستا به نظر می رسد یک توافق موقت ۳ماهه در 
دستور کار قرار گیرد تا طرفین گام به گام به سمت اجرای 

تعهدات پیش روند. 
 در روزهای اولیه پس از احیای برجام چه 

چالش های جدیدی ممکن است ایجاد شود؟
مشخصا بسترسازی برای مذاکرات آتی می تواند یک 
توافق محکم ایجاد کند. در کنار توافق وین باید قاعدتا 
به دنبال امور عملیاتی بود که افکار عمومی طرفین نیز 
اقناع شود. مشخصا پس از توافق چالش هایی برای ایران 
و آمریکا به وجود می آید. در ایران یک نکته این است 
که آیا دست آوردهای برجام می تواند منتقدین را قانع 
کند که علیه این توافق موضع گیری نکنند. قطعا پس 
از توافق، تفاهم صورت گرفته با آنچه که در 7ماه پیش 
در دسترس بود و با آن چه که در سال ۲۰15 به امضا 
رسید مقایسه می شود و در صورتی که دست آورد مهمی 
به دست نیامده باشد قطعا به تیم مذاکره کننده فشار وارد 
خواهد شد. چالش دیگر در ایران اقتصاد است به شکلی 
که همه دست به زانو ایستاده اند و منتظر وقوع توافق در 
وین هستند. همین امروز می توان بازتاب نزدیک شدن 
به توافق را در قیمت دلار مشاهده کرد که نسبت به 
هفته های قبل به مراتب ارزان تر شده است. باز هم همه 
منتظر نتایج مذاکره هستند و این نشان می دهد مذاکرات 
وین یک شاخص است تا تکلیف بازار ایران را مشخص 
کند. در ایران مطالبات فزاینده مشخصا پس از آزادسازی 
دارایی های بلوکه شده ایجاد می شود که دولت باید به این 
مطالبات پاسخ مناسب دهد و انتظارات مردم را برآورده 
کند تا بتواند در ادامه مسیر را به خوبی طی کرد و تعامل 
بهتری در عرصه سیاست خارجی داشته باشد. چشم انداز 
در خصوص سال 14۰1 این است که سال سخت اقتصادی 
در پیش خواهد بود اما اگر توافق حاصل شود دولت باید 
در این عرصه تغییر ایجاد کند و این یک مطالبه جدی از 

سوی مردم خواهد بود. 
  آیا ضمانتی برای توافق در بلندمدت وجود دارد 
که دولت بخواهد طبق آن برنامه ریزی کند و اقتصاد 

را نجات دهد؟
زمانی که بحث ضمانت مطرح می شود صرفا در 
خصوص اتفاقات ۳سال دیگر و روی کارآمدن احتمالی 
جمهوریخواهان نیست بلکه این دغدغه وجود دارد که 
آیا آمریکا در همین ۳سال آینده می تواند نیروهای گریز 
از مرکزی همچون اسرائیل را کنترل کند یا خیر. نفتالی 
بنت به وضوح چند روز پیش عنوان کرد که دستانش 
برای هر نوع اقدامی علیه ایران بسته نیست. آمریکا علاوه 
بر توافق با ایران باید ضمانت دهد که اسرائیل را نیز کنترل 
می کند تا سطح تنش کاهش یابد. ایران اگر مساله تضمین 
را مطرح می کند شامل این مورد می شود. یک جنبه دیگر 
توافق زمینه اقتصادی دارد و آیا اینکه در عمل مسیر برای 
سرمایه گذاران خارجی برای ورود به ایران باز می شود یا 
خیر. به نظر می رسد که این قسمت های ضمانت در توافق 
وین همچنان پایه های لرزانی دارد و باید در این خصوص 
نیز صحبت های جدی انجام شود. اگر در این حوزه چالش 
ایجاد شود باز هم خطراتی توافق را تهدید می کند. از سوی 
دیگر دموکرات ها کم کم به انتخابات میان دوره ای نزدیک 
می شوند و در رقابت با جمهوریخواهان مشخصا باید برخی 
موارد را مدنظر قرار دهند. دولت بایدن این فرصت را دارد تا 
افکار عمومی داخلی خود را راضی کند و باید به این سمت 
حرکت کند تا از این جهت نیز ضمانت برای حفظ توافق 
ایجاد کند. نقش برخی جناح های سرکش در منطقه و 
داخل آمریکا بسیار می تواند در این عرصه خطرناک باشد. 
زیرا کوچک ترین حمله ای می تواند کلیه حرکت های 
دیپلماتیک ماه های اخیر را از بین ببرد و دیگر توافق را به 
کلی از دسترس دور کند. چنین اتفاقی می تواند تلاش های 
همه طرف ها در هفته های اخیر را سخت کند. در این میان 
مهار اسرائیل بسیار حائز اهمیت است که باید از سوی دولت 

آمریکا در دستور کار قرار گیرد.

علت درگذشت سیداحمد خمینی چه بود؟

تکذیب روایت جعلی منتسب به آیت ا... هاشمی
.. هاشمی  . آرمان ملی: از هر مطلبی برای هجمه به آیت ا
سوءاستفاده می کنند تا هر روز نشان دهند از روز گذشته بیم 
بیشتری از مرحوم هاشمی دارند. اخیرا هم مطالب کذبی درباره 
ایشان و مرحوم حاج آقا احمد خمینی مطرح می کنند. بر همین 
اساس روز گذشته دفتر نشر معارف انقلاب در اطلاعیه ای اعلام کرد: 
اخیرا مطلبی در شبکه اجتماعی توییتر در رابطه با علت درگذشت 
یادگار امام راحل، مرحوم حجت الاسلام والمسلمین حاج احمد 
خمینی منتشر شد و سپس این مطلب به آیت ا... هاشمی رفسنجانی 
نسبت داده شده است که صحیح نیست. در این اطلاعیه آمده 
است: ضمن تجدید احترام نسبت به بیت مکرم و معزز امام خمینی 
رحمت ا... علیه در ایام دهه فجر و ابراز تاسف از انتشار اینگونه مطالب 
تخریبی، به اطلاع خوانندگان محترم می رساند که روایت مستند 
درگذشت یادگار ارجمند امام راحل، توسط آیت ا... هاشمی در 
خاطرات روزنوشت سال 1۳7۳ ایشان درج گردیده که در ادامه 
می آید. آیت ا... هاشمی رفسنجانی جزئیات بیماری و درگذشت 
یادگار امام راحل را در خاطرات خود اینگونه مرقوم کرده اند: 
یکشنبه ۲1اسفند سال 1۳7۳ چنین گذشت: جلسه تنظیم بازار 
داشتم، تصمیماتی گرفتیم، در اثنای جلسه خبر رسید که حاج 
احمد آقا بیهوش شده و در بیمارستان است، جلسه را زودتر تمام 
کردم و به جماران، بیمارستان بقیه ا...، مجاور منزلمان رفتم. دکترها 
گفتند، مغز به کلی از کار افتاده و امید علاج کمتر از یک درصد است. 
با همسرشان فاطمه خانم صحبت کردم. گفت دیشب تا ساعت دو 
ونیم بامداد حالشان طبیعی بوده و بعد خوابیده است. ظهر از ساعت 

دوازده تا دو ونیم در منزل جواد – اخ الزوجه – بوده وساعت شش 
بامداد، مطابق معمول خواب بوده... و ساعت هشت که به سراغشان 
رفتیم، ... از هوش رفته بودند، دکترخبر کردیم وبه بیمارستان 
منتقل شدند. دکترها با شوک و تنفس مصنوعی، قلب را به کار 
انداختند و فشار خون به شش رسیده بود. با درخواست خانواده 
وموافقت آیت ا... خامنه ای، دکتر از لندن احضار شده است... شام 
مهمان آیت ا... خامنه ای بودم، درباره حادثه احمدآقا و احتمالات 
آینده و سفرم به پاکستان صحبت کردیم، ایشان نگران وضع امنیت 
سفرند، ساعت نه ونیم شب به خانه آمدم، عفت از پیش خانواده امام 
آمده بود، وضع پریشان آنها را گفت. گفتم از سفر پاکستان منصرف 
شود. به بیمارستان رفتم وضع مثل گذشته است، فشار خون با دارو 
دو درجه بالا رفته است. در خاطرات دوشنبه ۲۲اسفند آمده است: 
ساعت هفت برای عیادت احمدآقا به بیمارستان رفتم، کمی امیدوار 
شده اند. دکتر بیهوشی از لندن آمده و گفته مواردی هست که بعد 
از چندروز هم مغز به فعالیت برگشته است. فشار خون هم به ده 
رسیده بود. ولی عوارض منفی جسمی بروز کرده است. خاطرات 
سه شنبه ۲۳اسفند هم چنین است: »از تهران خبر دادند وضع 
احمدآقا فرقی نکرده است... شب تلفنی با عفت صحبت کردم، 

گفت وضع احمدآقا بد است. 
 از وخامت حال تا خاکسپاری

در خاطرات چهارشنبه ۲4اسفند چنین ذکر شده است: خبرآمد 
که وضع حال احمدآقا رو به وخامت می رود واگر فوت کند، فردا 
تشییع جنازه است. در روز پنجشنبه ۲5اسفند هم نوشتند: 

دیشب پس از ورود به تهران به بیمارستان بقیه ا... برای عیادت 
حاج احمدآقا رفتیم، حالشان خوب نیست در اثر تزریق مایعات 
خیلی ورم کرده، به خانه رفتم و حدود ساعت یک بعد از نیمه شب 
خوابیدم، عفت هم تازگی از منزل امام برگشته بود وگفت خانواده 
امام خیلی ناراحتند. ساعت هشت صبح باز به بیمارستان رفتم 
وضع مثل سابق است، دکترها با دیالیز در صدد کم کردن ورم اند 
وامیدی ندارند. فقط بحث چندساعت مطرح است. خاطرات جمعه 
۲۶ اسفند چنین است: رادیوی ماشین در ساعت حدود چهارونیم 
خبر فوت احمدآقا را داد وهمه را غمگین کرد... ساعت یک بامداد 
به خانه رسیدم، عفت هم از منزل امام آمده بود. درباره شنبه 
۲7اسفند هم آمده است: اول وقت، برای تسلیت به خانواده امام به 
منزل امام با عفت وفائزه رفتیم، همسر امام، مادر احمدآقا گریه کرد 
واظهار افسردگی شدید نمود، همشیره ها وهمسرش گریه کردند، 
من هم بی اختیار گریه کردم، سپس تسلیتشان دادم وتوصیه به 
بردباری کردم، حسن فرزند احمدآقا را توصیه به تحصیل وتوجه 
به امور خانواده نمودم، جمعی از اعضای بیت امام هم آمده بودند. 
از آنجا برای تشییع جنازه به دانشگاه تهران رفتم، آیت ا... خامنه ای 
هم آمدند، به امامت ایشان نماز میت را خواندیم... مراسم تشییع 
احمدآقا را از تلویزیون دیدم، فوق العاده باشکوه است، اجتماع مردم 
خیلی بیش از حد انتظار است. در یکشنبه ۲8اسفند این اتفاقات 
رخ داد: برای جلسه فاتحه احمدآقا به مرقد امام رفتم، آقای فلسفی 
منبر رفت... شب به خانه آمدم محسن وحمید اینجا بودند، درباره 
شایعات مربوط به مرگ حاج احمدآقا صحبت بود، خیلی شایعات 
نادرست به خاطر مرگ نابهنگام وجود دارد و به نظر می رسد 
ضدانقلاب در پشت شایعات نادرست باشد ورادیو اسراییل هم 
شیطنت می نماید. روز دوشنبه ۲9اسفند نیز عفت پیش از ظهر به 

مراسم عزاداری بیت امام رفت.

اکثر نمایندگان مجلس یازدهم اصولگرا هستند و تعداد 
انگشت شماری اصلاح طلبند. این اقلیت چه نقشی در 
تصمیمات پارلمان دارند؟ مسعود پزشکیان، نماینده مردم 
تبریز گفت: من مشکلی در اینکه اصلاح طلبان از امکانات 
قانونی استفاده کنند نمی بینم و می توانند حرف بزنند. مشکلی 
که وجود دارد حرف ها و تقسیم بندی های غیرکارشناسی است. 
هر تغییری در جهت بهبود، اصلاحات است. وقتی می خواهیم به 
چشم اندازی که مقام معظم رهبری توصیه و در سیاست ها اعلام 
کردند برسیم، هیچ راهی جز اصلاح خود، رفتار، نگرش، گفتار 
و عملکردمان نداریم. او افزود: اینکه اینها با چه چیزی مخالف 
هستند بنده سر در نمی آورم. مگر می شود که اصلاح طلبان به 
اصول معتقد نباشند. ما اصول دین را قبول داریم و فروع دین 
را اجرا می کنیم این چه اصلی است که آقایان ادعا می کنند ما 
اصولگرا هستیم، اما نه اصل دین است و نه فرع دین، این کلیت 

قضیه است.

فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: هر کس که ظنی دارد 
می خواهد قانون اساسی را تغییر دهد. اینکه کدام ظن درست 
است بحث دیگری است که نیازمند روشنگری و بحث های 
طولانی و فعال شدن صدا و سیما، میدان دادن به دست کسانی 
که رویکرد متفاوتی دارند، است. علی صوفی ادامه داد: یعنی 
کسانی که می خواهند قانون اساسی را تغییر دهند باید دید چه 
شورایی می خواهند داشته باشند اگر قرار است این شورا یکدست 
و متناسب با حاکمیت باشد فایده نداشته و معلوم است چه 
نتیجه ای حاصل می شود. اما اگر قرار است شورا ترکیبی باشد باید 
از گرایش های مختلف و جریان های سیاسی کشور حضور داشته 
و تصمیمات دموکراتیکی در آن اتخاذ شود. این فعال سیاسی 
خاطر نشان کرد: اگر این موارد وجود نداشته باشد، نگران کننده 
است. صرفا تجدیدنظر در قانون اساسی نمی تواند مشکلی را حل 
کند بلکه بستگی به این دارد که کدام رویکرد و سازوکار قرار است 

اجرایی شود. چون علاوه بر رویکرد سازوکار نیز مهم است. 

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: تغییر قانون اساسی یک 
تیغ دو لبه است که می تواند ما را به پسرفت بکشاند یا براساس 
نیاز واقعی مردم و شرایط زمانه تغییر کند. سیدمحمدعلی ابطحی 
درباره اینکه یکی از تغییرات پیشنهادی اصولگرایان، احیای دوران 
نخست وزیری و نقش جدی احزاب است، افزود: در تغییرات 
قانون اساسی، باید هیات تصمیم گیر در تنظیم پیش نویس قانون 
اساسی، از جایی و ترکیبی باشد که نمایندگان اقشار ملت و نه 
بخش مشخصی از جمع مردم در آن حضور داشته باشند، تا بتوانند 
پیش نویس قانون اساسی را بنویسند. وی تصریح کرد: مسئله اداره 
کشور به نوع رفتار حاکمیت برمی گردد. اگر با این رفتار نظارتی که 
امروز باعث انتخاب نمایندگان فعلی شد که بتوانند جمع محدود و 
مشخصی در پارلمان حضور داشته باشند، پیش برویم و نتیجه آن 
منجر به تصمیمی درباره حذف انتخابات ریاست جمهوری شود، 
می تواند به آزادی اجتماعی و جمهوریت آسیب بزند. اما اگر واقعا 

جامعه حزبی شکل بگیرد، می تواند شیوه مفیدی باشد. 

    

هر تغییری در جهت 
بهبود، اصلاحات است

بازنگری قانون اساسی 
 نمی تواند مشکلی 

را حل كند

 تغییر قانون اساسی
 يک تیغ دو لبه است

 نامه مربوط به ۶ ماه پیش و در نقد گزارش دولت قبلی؛  

طعنه های برجامی 
كار ساز نيست

  دیگر زمان بازنشستگی سعید جلیلی است


